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خبر یادداشت

چاه غیرمجاز، گره کور مدیریت 
منابع آب در ایران

چرا بیش از ۳۰۰ هزار حلقه چاه غیرمجاز در 
کشور وجود دارد؟ دلیل این آشفتگی و بی نظمی 
بــزرگ در مدیریت منابع آب ایران چیســت؟ آیا 
این بی نظمــی  حاکم بر مصارف آب در کشــور، 
تصادفــی اســت یــا در پشــت این آشــفتگی  و 
بی نظمی  ظاهری، نظمی حاکم است و نظامی از 
مناسبات اجتماعی و اقتصادی وجود دارد که از 
تداوم آن حمایت می کند؟ معیشت چه تعداد از 
جامعه کشاورزان، به بهره برداری از این چاه های 
غیرمجاز وابسته است؟ تا چه اندازه سیاست های 
مواجهه با برداشــت آب از چاه های غیرمجاز در 
جوامــع محلــی، مقبولیت و مشــروعیت دارد؟ 
آیا در سیاســت هایی که بــرای مواجهه با پدیده 
اجتماعــی بهره برداری وســیع غیرمجاز از منابع 
آب زیرزمینی اتخاذ می شــود، بــه چنین روابطی 

توجه داشته ایم؟
به نظر نمی رســد ایــن پیچیدگی ها در تدوین 
اســتراتژی مناســب بــرای مواجهه با مســئله 
چاه های غیرمجاز در کشــور، چندان مورد توجه 
قرار گرفته باشد. در حال حاضر پروژه های گشت 
و بازرســی (پروژه شــماره ۱۱ طــرح ملی احیا و 
تعادل بخشــی منابع آب زیرزمینی کشور) از یک 
ســو و کنترل، نظارت و مســلوب المنفعه کردن 
چاه های غیرمجاز (پروژه شــماره ۱۳ طرح ملی 
احیا و تعادل بخشــی منابع آب زیرزمینی کشور) 
از ســوی دیگــر، در پیشــانی طرح هــای احیا و 
تعادل بخشــی منابــع آب زیرزمینی قــرار گرفته 
اســت. چنین واقعیتی می تواند نشان دهنده آن 
باشــد که حاکمیــت منابع آب در کشــور، عمده 
تخلفــات مرتبط با برداشــت غیرمجاز منابع آب 
زیرزمینی را ناشی از عدم اعمال قوانین و مقررات 
و نظــارت مؤثر بر اجرای چنیــن قوانینی ارزیابی 
می کنــد. با همیــن پیش فرض، اکثــر تلاش های 
حاکمیــت آب بــر تدویــن و اعمــال ضوابط و 
چارچوب های مشخص و کلی برای جلوگیری از 

این تخلفات استوار است.
مشــکلی که می تواند وجود داشته باشد، آن 
است که ضوابط مشخصی که برای اعمال نظم 
و اقتدار حاکمیــت در منابع آب زیرزمینی تدوین 
می شود، نسبت به مناسبات اجتماعی، اقتصادی 
و فرهنگی کشاورزان با منابع آب زیرزمینی کاملا 
بی توجه اســت. به نظر می رســد عدم مشارکت 
جوامع محلی، صنوف و اتحادیه های کشــاورزی 
در تعریــف ضوابــط مرتبط بــا بهره بــرداری از 
منابع آب زیرزمینی، ســبب شــده است ضوابط 
تدوین شده از سوی حاکمیت از بطن و متن زندگی 
اجتماعی و اقتصادی کشاورزان بسیار دور بوده و 
از این  رو، سیاســت های دستوری برای ممانعت 
از برداشــت های غیرمجاز از منابع آب زیرزمینی، 
کم اثــر باشــد. از آنجایی کــه اعمال اقتــدار در 
خصوص اجرای ضوابط از پیش تعیین شده برای 
مواجهه با برداشــت های غیرمجاز آب زیرزمینی، 
فاقد دو ویژگی مهم مشــارکت و مقبولیت است، 
نه تنهــا تضمینی برای حمایــت از آن ضوابط از 
سوی کشــاورزان وجود ندارد، بلکه برای فرار از 
آن، راه هایی توســط کشــاورزان و جوامع محلی 
ابداع می شــود و حتی تلقی عمومی از این  راه ها 

نیز نوعی زرنگی است.
در جایی  که کم اثربودن سیاست های دستوری 
در مواجهه با برداشــت غیرمجاز آب زیرزمینی از 
ســوی حاکمیت مورد توجه قرار گرفته اســت، 
ما شــاهد پیدایــش برخی طر ح های آموزشــی، 
اطلاع رسانی و فرهنگ ســازی (پروژه شماره ۱۵ 
طرح ملی احیــا و تعادل بخشــی) درباره منابع 
آب زیرزمینی کشــور هستیم. احتمالا این طرح ها 
با این پیش فرض طراحی شده اند که با مهندسی 
افکار عمومی می توان زمینــه تغییر در مصارف 
آب در کشــور را فراهــم کرد؛ امــا در این میان، 
حاکمیت به این امر کم توجه بوده اســت که یک 
پدیده اجتماعی نظیر بهره برداری وسیع غیرمجاز 
از منابــع آب زیرزمینی، قابل تقلیــل به یک امر 
اخلاقی فردی نیست که صرفا با آگاهی رسانی در 
خصوص مخاطرات برداشــت بیش از ظرفیت از 

منابع آب زیرزمینی مرتفع شود.
بنابراین، شاید زمان آن باشد که بپذیریم بی قانونی، 
هرج ومــرج و گره کــوری که در مدیریــت منابع آب 
زیرزمینی کشــور و بهره بــرداری وســیع غیرمجاز از 
منابــع آب زیرزمینی وجــود دارد، پدیده و محصولی 
اجتماعی است. این محصول به علت نیاز اجتماعی، 
اقتصادی و فرهنگی بخشی از عناصر جامعه و به ویژه 
کشــاورزان و جامعه محلی به وجود آمده  اســت و 
جواب گوی برخی نیازها و خواسته ها در سطوح خرد 
و کلان است. بر این اساس، بدون درک این خواسته ها 
و نیازهــا و بــدون مشــارکت فعــال جامعه محلی 
در تدویــن ضوابــط و و روابط جایگزینــی که بتواند 
پاسخ گوی این خواســته ها و نیازها باشد، نمی توانیم 
نسبت به کارآمدی ضوابط تدوین شده برای مواجهه 
بــا پدیده بهره برداری غیرمجاز از منابع آب زیرزمینی، 

آب ایران*کارشناس اجتماعی شرکت مدیریت منابع اطمینان داشته باشیم.
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انتقال سند ۲ پلاک از ۴ پلاک وقفی به نام دولت در نیمه شب انجام شد!
دماوند آزاد نشد

در دادگاه رسیدگی به پرونده برخی از مدیران سابق بانک مرکزی مطرح شد
200 هزار دلار رشوه در کوله پشتى

شــرق:  چهارمین جلسه دادگاه رسیدگی به پرونده برخی از مدیران سابق بانک 
مرکــزی دیروز در حالی برگزار شــد که در این دادگاه رشــوه ۲۰۰هزار دلاری در 
کوله پشــتی و در حضور کارکنان بانک مطرح شــد. در این جلسه دادگاه، متهم 
صالحی، از مدیران ســابق بانک مرکزی و وکیلش در این دادگاه به دفاع از خود 
پرداختند و در مقابل نماینده دادستان متهم صالحی را به دروغ گویی متهم کرد.

از دادگاه اصرار از صالحی انکار
قاضی مسعودی مقام در ابتدای چهارمین جلسه رسیدگی به پرونده برخی از 
مدیران سابق بانک مرکزی، از متهم صالحی خواست در جایگاه قرار گیرد. متهم 
صالحی درباره رشــوه ۲۰۰هزاردلاری گفت: درباره رشوه ۲۰۰ هزاردلاری هم باید 
بگویم این مبلغ ۱۱۰ هزار دلار بوده و در زمانی که ارز مسافرتی ۱۰ هزار دلار بوده 
اســت. او برای ۱۱ نفر ۱۱۰ هزار دلار گرفته و این کار به صورت قانونی بوده است. 
شاه محمدی، نماینده دادستان درباره رشــوه ۲۰۰ هزاردلاری اظهار کرد: شهریار 
دربانی مدعی اســت که ۲۰۰ هزار دلار به صالحی پرداخت کرده اســت، متهم 
صالحی می گوید ریت ارز قابل تغییر نبوده اســت؛ اما این موضوع از مســئولان 
بانک مرکزی نیز قابل اســتعلام است که ریت ارز در اتاق ارزی قابل تغییر است، 
متهــم صالحی یک ۲۰۰ هــزار دلار از دربانی دریافت کــرده و این جدای از ۲۰۰ 
هزار دلار دیگر اســت. نماینده دادستان ادامه داد: این دو هزاردلاری که صالحی 
به صورت رشــوه دریافت کرده در یک کوله پشتی بوده است، در روزی که دربانی 
این ۲۰۰ هزار دلار را به صالحی داده، کارمندش نیز حضور داشــته است. جالب 
اینجاست زمانی که دربانی تعداد کارمندانش را معرفی می کرده است، یک نفر 
را از قلم می اندازد و این موضوع از چشم ضابطان دور نمی ماند و پس از تحقیق 
و بررســی متوجه می شــوند یک فرد یا یک کارمند در لیست اعلامی کم است. 
جالب اســت مشخص می شــود که همان یک نفر فردی بوده است که در زمان 

پرداخت ۲۰۰ هزار دلار در یک کوله پشتی به همراه دربانی بوده است.
 پخش فیلم رشوه گیری در دادگاه

در ادامه جلســه دادگاه فیلم مواجهه صالحی و دربانی درخصوص تغییر 
نرخ ارز پخش شــد. دربانی در این فیلم از پرداخــت ۲۰۰ هزار دلار به صالحی 
می گوید و صالحی در این فیلم تأیید می کند از دربانی ۲۰۰ هزار دلار گرفته است. 
دربانــی در این فیلم می گوید این ۲۰۰ هزار دلار را به این خاطر به صالحی دادم 
که مدیونش نباشم؛ چراکه ریت هایی که در بانک مرکزی جابه جا می کردند، به 
نفع ما بود. در ادامه جلسه دادگاه نماینده دادستان اظهار کرد: یکی از کارمندان 
صالحــی می گوید من این ۲۰۰ هــزار دلار را از فردی که کارمند دربانی اســت، 
دریافت کردم. همچنین دربانی در اظهاراتش می گوید من به اکراه و به واسطه 

تحت فشاربودن از سوی صالحی این ۲۰۰ هزار دلار را پرداخت کردم.
 صالحی: رشوه هم گرفته باشم، با ارز غیرمرغوب برگردانده ام

در ادامه جلسه دادگاه متهم صالحی اظهار کرد: کارگزاران درهم و دلار وارد 
کشور می کنند و در مقابل اسعار غیرمرغوب بانک مرکزی مانند لیر ترکیه یا وون 
کره یعنی اســعاری را که به درد بانک مرکزی نمی خورد، می گیرند. حواله های 
کارگزاران در کشور های مختلف مانده است؛ بنابراین این فرایند هیچ ارتباطی به 
ریال ندارد و من حتی اگر بر فرض محال رشــوه هم گرفته باشم، ارز غیرمرغوب 
پرداخته ام. نماینده دادســتان گفت: آقای صالحی بحــث ما گران خریدن ارز از 
جانب شماســت و اینکه شــما در قبال آن چه چیــزی را پرداخته اید، بحث ما 

نیست.
 گروکشی در ترکیه

نماینــده دادســتان در ادامه اظهارات حســین زاده را قرائت کــرد و گفت: 
حســین زاده گفته اســت که صالحــی از من تقاضــای یک میلیــون دلار برای 

ســرمایه گذاری در بورس کرد و من گفتم این پول را ندارم و شرکای ما در ترکیه 
بایــد آن را انجام دهند. صالحی به ترکیه رفت و در آنجا شــرکای ترکیه به من 
گفتند اگر به صالحی پول ندهی، صالحی کار ما را در بانک مرکزی گیرمی اندازد 
و مبلغ ســه میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان به حساب صالحی واریز کردیم و قرار 
شــد دو ماه بعد آن را بپردازد اما بعد صالحی گفت که ضرر کرده است و ۵۰۰ 
میلیون از آن را کسر و مابقی را ماه ها بعد پرداخت کرد. نماینده دادستان تأکید 
کــرد: به خاطر همین می گویم صالحی اتاق معامله ارزی دیلینگ روم را گردنه 
اخذ وجوه از کارگزاران ارزی کرده بوده اســت. در ادامه جلسه دادگاه برخی از 
اظهارات حسین زاده پخش شد که در آن حسین زاده می گفت سه میلیارد و ۶۰۰ 
میلیون تومان در سه فقره به حساب شــخصی صالحی واریز کردیم. در ادامه 
صدای پخش شــده در دادگاه صالحی پیشــنهاد دونرخی را به حسین زاده داد؛ 
به این صورت که ســاعت ۱۱ نرخ را می بندیم، اگر تا ساعت یک بالا رفت، نرخی 
که در ســاعت یک توسط او اعلام می شــد در نظر گرفته می شد و مابه التفاوت 
نرخ اعلامی ۱۱ تا یک به صورت ۵۰-۵۰ تقســیم می شــود. در بخش دیگری از 
این جلســه نماینده دادســتان خطاب به وکیل متهــم صالحی گفت: صالحی 
دروغ بیان می کند ولی حواســش نیست که در جلســات قبل چه گفته است، 
او فراموش کار شــده اســت. حســین زاده نیز خودش می گویــد صالحی دروغ 
می گوید، او مکررا می گوید صالحــی دروغ می گوید؛ صالحی یک میلیارد و ۲۰۰ 
از حســین زاده بابت تغییر ریت ارز گرفته اســت. حسین زاده گفته است سود ما 
دومیلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان بوده اســت کــه ۵۰ درصد آن یعنی یک میلیارد 
و ۲۰۰ میلیون تومان بابت تغییر نرخ ارز به صالحی پرداخت شــده است.موارد 
دیگری مانند وجود خودروهای بی ام و و رشوه گیری با هماهنگی دیگر متهمان 

نیز طرح موضوع شد که البته صالحی و وکیل او این اتهامات را رد کردند.

 زهرا سلطانى*

لیلا مرگن: بامداد روز چهارشنبه خبر رسید که اداره ثبت 
اســناد و املاك رینه در خارج از ساعت اداری مشغول 
انتقال ســند پلاك های وقفی کوه دماوند به نام سازمان 
جنگل هاست. ســاعت ۸:۲۷ چهارشنبه هم خبری روی 
خروجی ایسنا قرار گرفت که خبر حیرت آور ثبت سند به 
نام منابع طبیعی در نیمه شب را تأیید می کرد. سید صادق 
سعادتیان، معاون املاك و کاداستر سازمان ثبت اسناد 
و املاك کشور به ایسنا گفته بود که کل قله دماوند به نام 
دولت سند دار شــده اما قسمت مورد اختلاف پلاك های 
ثبتی ۶۸ و ۶۹ نیز در دست بررسی است. با توجه به اینکه 
در سطح رســانه تنها پلاك  های وقفی کوه دماوند پلاك 
۶۸ و ۶۹ معرفی شده بود، دقیقا اداره ثبت اسناد رینه در 
نیمه های شب گذشــته چه چیزی را به نام منابع طبیعی 

ثبت کرده بود؟
اما رضا افلاطونــی مدیر کل دفتر حقوقی ســازمان 
جنگل هــا خبر جدیــدی درباره موقوفه ها به «شــرق» 
می دهد. او می گوید به جز دو پلاک ۶۸ و ۶۹ که رسانه ای 
شــده، دو پلاک دیگر یعنی ۳۵ و ۳۷ هم وقفی است و 
تا زمانی که هر چهار پلاک برنگــردد، نمی توانیم بگوییم 

دماوند برگشته است.
بــه گفته او ســطح مورد وقــف هم بســیار کمتر از 
محدوده ای است که برای آن سند صادر شده است و در 
نیمه شب گذشته ســند دو پلاك ۶۸ و ۶۹ به نام سازمان 
جنگل ها صادر شــده اســت. او در گفت وگوی پیش رو، 
درباره دو موقوفه خبرساز این روزها، اطلاعاتی ارائه  داده 
و از دو پلاک دیگر وقفی به جز پلاک هایی که رســانه ای 

شده، خبر داد.

 خبر آمده که ۱۴۰ هزار هکتار از اراضی شمال وقفی  �
هستند. آیا این موضوع صحت دارد؟

ایران یك کشــور شیعه اســت. بحث اوقاف و وقف 
به عنوان یك نهاد اســلامی در بحــث فقهی و حقوقی 
از قدیم وجود داشــته و دارد. مردم معمولا اصلی ترین 
مالشــان را وقف امامان، امامزادگان و امور خیریه کرده 
و می کنند. در همه نقاط کشــور وقف وجــود دارد. من 
همیشــه می گویم که کل کشور ایران ولی به طور خاص 
از تهران به آن ســو، زیر بیرق پرچم امام رضا (ع) است. 
اگر ملاحظه کنید، می بینید چقدر موقوفات آستان قدس 
رضوی زیاد هســتند. زیاران که بهترین اراضی کشاورزی 
قزوین است، وقف است. به همین دلیل ممکن است در 
کل جنگل های شمال یا در استان های شمالی موقوفاتی 
وجود داشــته باشــند. منکر این مســئله نیســتیم. ولی 
اینکه آیا ۱۴۰ هزار هکتار جنگل وقف شــده باشــد یا نه، 
از آن اطلاعی نداریم و چنین گزارش رســمی و مکتوبی 
نداریم. ممکن اســت مثل جریان آق مشهد روستاهایی 
را وقف کرده باشــند که شامل بخشی از جنگل هم شده 
باشــد. نظر حقوقی ما و تصریح قانون است که جنگل و 
مرتع به عنوان انفال تلقی می شــوند و به هیچ وجه قابل 
تملك خصوصی نیســتند. وقتی قابل تملك خصوصی 
نباشــد، قابل وقف هم نیست. این اصلی است که همه 
بایــد بپذیریم و به آن گردن بگذاریــم. بالاترین مرجع در 
کشــور، قانون اساسی است و اصل ۴۵ آن صریحا عنوان 
می کنــد؛ کوه ها، جنگل ها و مراتع و ... انفال اســت و در 
اختیار حکومت اســلامی است. حکومت اسلامی یعنی 
دولــت درحالی که اوقــاف، یك نهاد غیردولتی اســت. 
بر همین مبنا، با ســازمان اوقاف تعاملاتی در اســتان ها 
و شهرســتان های مختلف داریم. همه جــا اختلافاتی با 
اوقاف داشــتیم؛ به همین دلیل کارگروه هایی در ســطح 
دو اســتان و ادارات کل استان تشکیل دادیم. تا جایی که 
بشود در این کارگروه مسائل حل وفصل می شود، به ویژه 
در موقوفات عام که به شــکلی مربوط به خود سازمان 
اوقاف است، مشــکل خاصی نداریم. بیشترین مشکل را 
در موقوفات خاص داریم. برابر ضوابط اوقاف، در چنین 
مــواردی متولی هم باید بپذیــرد. از جمله همین بحث 

آق مشهد که موقوفه خاص است
 چقدر موقوفه خاص مشکل دار داریم؟ �

آمار آن را ندارم.
 اگر شما آمار نداشته باشید، چه کسی آمار دارد؟ �

آمار موقوفه هــا را نداریم. زیرا موقوفه خاص ممکن 
اســت تاکنون مشــکلی نداشته باشــد و فردا بخواهند 
تصرفــی انجــام دهند و ببیننــد ملی اســت. در چنین 
شــرایطی ما علیه آنها عارض می شویم. آماری که کامل 
در این رابطه وجود داشته باشد، نه ما و نه سازمان اوقاف 

در اختیار ندارد.
 یعنی سازمان جنگل ها ســند اراضی را در اختیار  �

ندارد و یکباره کشــف می شود که یك منطقه موقوفه 
است؟

همین طور است. نمونه اش بحث دماوند است. اوایل 
امسال برای کاداستر کردن منطقه رفتیم. زیرا به مرور به 
ما اعتبار می دهند و کار انجام می دهیم. برگ تشــخیص 
صادر شــده بــرای دماوند مربوط به دهــه ۴۰ و ۵۰ بود. 
فرایند قانونی طی شــد و درحال حاضر که برای دریافت 
سند کاداســتر مراجعه کردیم، می بینیم اوقاف قبلا سند 
گرفته است. این را برای مثال گفتم. ما علم به این نداریم 

که برای چه نقاطی سند صادر شده است.
 یعنی وقتی اوقــاف می خواهد برای اراضی ملی  �

سند بگیرد، هیچ کس به شما اطلاع نمی دهد؟
اگر سابقه ملی شدن داشــته باشند، موظف اند به ما 

اطلاع بدهند.
 قاعدتا تمام اراضی کشور ملی هستند، مگر اینکه  �

خلافش ثابت شــود. پس باید شــما در جریان قرار 
بگیرید. درست است؟

ایــن ضوابطی اســت که ثبت حتما لحــاظ می کند. 
رعایت هم می کنــد. اوقاف هم به همین ترتیب ضوابط 
را رعایت می کند. عرض می کردم که ما فروردین ماه برای 
بحث دماوند رفتیم تا اقدامــات قانونی را انجام دهیم. 
یکباره متوجه شــدیم که از ۱۱ پلاك، چهار پلاک اوقافی 

است.
 همکاران شما می گویند که حد فاصل قله تا ارتفاع  �

هزارو ۷۰۰ متر پایین تر از آن، هشت پلاك ثبتی وجود 
دارد و شــما می گویید ۱۱ پلاك ثبتی داریم. اطلاعات 

قبلی نادرست است؟
پلاك بندی های قله به شــکل مثلثی است. یعنی از 
قله تا دامنــه می آید. تعداد را ۱۱ تا گفتم به خاطر اینکه 
گزارش آن موجود اســت. چهار تا پــلاك از این پلاك ها 

اوقافی است. برابر گزارش اداره ثبت، این را می گویم.
 همکاران مقیم شما در شهرستان که کار کاداستر را  �

انجام دادند، می گویند دو پلاك وقفی است.
خیر، چهار پلاك وقفی اســت. گــزارش اداره ثبت را 
داریم که گفته است چهار پلاك اوقافی است و نمی توانم 

به شما سند بدهیم.
 کدام پلاك ها وقفی است؟ �

پلاك هــای ۶۸ و ۶۹، ۳۵ و ۳۷ جزء پلاك های وقفی 
اســت. مصداقا این مثــال را زدم. گاهی یکباره مشــکل 
پیش می آید و ما می فهمیم که با اوقاف مشــکل داریم. 
اینها را در کارگروه های تعاملی خود می آوریم. اگر وقف 

عام باشــد و متولی اوقاف باشد، معمولا مشکل خاصی 
نخواهیم داشــت و در آن کارگروه حل وفصل می شــود. 

ولی موقوفات خاص را به مشکل می خوریم.
  دماوند موقوفه خاص است؟ �

حقیقتا نمی دانم. اطلاعات اوقافی را نداریم ما فقط 
سوابق ثبتی و منابع طبیعی را توانستیم استخراج کنیم. 
برخــی پلاك ها وقفــی اعلام شــده و در حال حاضر هم 
خوشبختانه در شــرف برگشتن است. دو پلاك برگشته و 

دو پلاك دیگر هنوز باقی مانده است.
 کدام دو پلاك برگشته است؟ �

پلاك های ۶۸ و ۶۹ برگشته است.
 صبح مصاحبــه ای با اداره ثبت اســناد و املاك  �

انجام شده و گفته اند برای پلاك ۶۸ و ۶۹ باید مراجع 
قضائی تصمیم بگیرند.

چیزی که برای ما فرســتاده اند، این اســت که پلاك 
۶۸ و ۶۹ برگشته است. با این حال تا چهار پلاك برنگردد، 
نمی توانیم بگوییم که اراضی ملی برگشته است. باید در 
پلاك ها در سازمان ثبت به عنوان اراضی ملی تثبیت شود 

که بگوییم دماوند برگشته است.
 درباره آق مشــهد می خواهم بدانم که واقف چه  �

کسی اســت؟ هدف از وقف چیســت؟ منابع مالی 
حاصل از وقف چگونه هزینه می شود؟

بی توجهی ارگان های مختلف و اشخاص مختلف، 
می توانــد فجایعی به بار بیــاورد. مثلا در همین بحث 
دماوند چون هنوز از آن عبور نکرده ایم، مثالی می زنم. 
در وقفنامه دماوند نوشته شده است که ۱۲۰ من وقف 
شود. این میزان در سوابق اصلاحات ارضی، ۱۸ هکتار 
می شــود. در هر شرایطی حساب کنید، این میزان وقف 
حداکثر ۱۲۰ هکتار می شود نه ۲۴۰۰ هکتار. بعد به جای 
آن ۱۲۰ من، یکباره کل شش دانگ را سند به نام اوقاف 
می زننــد. ما با اصل وقف هیچ مشــکلی نداریم. نهاد 
اســلامی و خوبی اســت ولی وقف بر آنچه وقف شده 
و فــرد مالکیــت دارد را می پذیریم، نــه اینکه آن را به 
کل تعمیم دهیم. در بحث آق مشــهد هم همین طور 
اســت. واقفی در ۶۰۰ یا ۸۰۰ ســال قبل جایی را وقف 
کرده است. خدا از او قبول کند. واقف گفته است در دو 
محل (که اکنون حضور ذهن ندارم) اراضی خشکه زار 
و ... که زراعی اســت، به همراه دامســراها وقف شود. 
این را وقــف کرده اســت. در این منطقــه۴۷۰ هکتار 
مستثنیات داریم. وسعت این دو روستا با کشتزارهایشان 
و خانه های روســتا ۴۷۰ هکتار هم نمی شوند. ما ۴۷۰ 
هکتار مســتثنیات را وقف قبول کردیم اما به اســتناد 
این میزان، مســئله وقف را به کل پــلاك تعمیم داده 
و گفته انــد کل پنج هــزارو۶۰۰ هکتــار وقف شــود. ما 
می گوییم وقف را می پذیریم اما واقف گفته اســت این 
قسمت وقف شود نه اینکه جنگل وقف شود. حتی اگر 
بگوید جنگل وقف شود، این وقف نفوذ قانونی و شرعی 
ندارد. اصــل ۴۵ قانون اساســی می گوید جنگل قابل 
تملك نیست. ماده یك قانون ملی شدن جنگل ها هم 
می گوید جنگل قابل تملك نیســت. تبصره ۶ الحاقی 

به مــاده واحده قانون اوقاف نیز می گوید جنگل وقفی 
نیست. بر اساس شرع طبق آیه اول سوره انفال، جنگل 
وقف نمی شــود. حیازت مباحات را اگر می خواهید مد 
نظــر قرار دهید، فقط مربوط به اراضی موات اســت و 
نه جنگل. به این لحاظ در هیچ شــرایطی جنگل قابل 
تملك خصوصی نیست و مال و ملکی که قابل تملك 

خصوصی نباشد، قابل وقف نیست.
 پاسخ پرسشم را نگرفتم. در سند وقفی آق مشهد  �

نوشته است که درآمدهای حاصله از وقف صرف چه 
کاری شود؟
خبر ندارم.

 قاعدتا باید وقفنامه را دیده باشید. �
در ســوابق دادگاهی هســت و در استان وجود دارد. 
تا جایی که ما می دانیم وقــف امامزاده حارث مازندران 

است.
 شایع شده بود که آق مشــهد وقف امام رضا (ع)  �

است و آستان قدس رضوی مالك این موقوفه است.
خیر، در حدی که من دیده ام، این گونه نیست. سوابق 
کامل در اســتان است و اینجا سابقه ای نداریم. در حدی 
که می دانم اما مزاده ای در منطقه وجود دارد که اراضی 

وقف امامزاده است.
 به این ترتیــب آقای حســینعلی خادمی، متولی  �

امامزاده مالك موقوفه می شود؟
حســینعلی خادمی می گوید که اینجا متولی خاص 

هستم و شرایط ما را نمی پذیرد.
 قطعا کاداســتر را در بخش هایی از کشــور انجام  �

داده اید. در مناطق دارای کاداســتر در چه سطحی با 
اوقاف مشــکل دارید و دعاوی در این رابطه مطرح 

شده است؟
دفتر حقوقی بخشــی از کارگروهی اســت که در این 
رابطه تصمیم می گیرد. دو ماه یك بار جلســه تشــکیل 
می شود. دعاوی که در استان نمی توانند تصمیم بگیرند، 
به تهران می آید. دبیرخانه این کار گروه ما نیستیم؛ بنابراین 
آمارهای دقیق در اختیار ما نیســت. البته به طور مستمر 
با چند دســتگاه مثل اوقاف، را ه وشهرسازی، شهرك های 
صنعتی و معادن کار داریم. تعامل ما با اوقاف هم خوب 

است و به نفع منابع طبیعی بوده است.
 می دانیــد چه تعداد پرونــده در ارتباط با اوقاف  �

وجود دارد؟
فکر می کنم در کل کشور یك میلیون و ۱۸۰ هزار هکتار 
کل اراضی اختلافی بوده اســت کــه ۸۰۰ هزار هکتار به 
منابع طبیعی بازگشــته و ۳۰۰ هزار هکتار هم به اوقاف 

تعلق گرفته است.
 نکته تکمیلی در ارتباط با بحث های مطرح شــده  �

دارید؟
چیزی که توقع داریم عملیاتی شــود، بحث آمایش 
سرزمین و ظرفیت سنجی سرزمین است. در این چارچوب 
آماده همکاری با همه مراجع و دســتگاه های اجرائی و 
بخش خصوصی هســتیم. ولی خارج از ضوابط آمایش 
سرزمین، هر رفتاری را مخرب طبیعت می دانیم و تقاضا 
داریم در این موضوع بازنگری شود. بنا نیست همه جای 
کشــور را به معــدن، کارخانجــات صنعتــی و مزرعه 
کشاورزی تبدیل کنیم. یك نیاز داخلی در حوزه صنعت، 
معدن و کشاورزی داریم و یك نیاز صادراتی وجود دارد. 
این نیازسنجی باید انجام شود تا بر اساس آن فعالیت ها 
را جانمایی کنیم. ما در آن قالب آماده همکاری هستیم. 
تعارض قوانین، بزرگ ترین آفت در کشور است. در حوزه 
منابع طبیعی ســه قانون مبنایی و اساسی ما که «قانون 
ملی شدن جنگل ها» «حفاظت و بهره برداری» و «قانون 
حفاظت و حمایت» اســت، پاسخ گوی نیازهای ماست. 
قوانیــن مؤخر و بعدی که دســتگاه های دیگر و ضوابط 
دیگری تصویب کرده اند و گریزی به قوانین منابع طبیعی 
زده اند، آفتی برای منابع طبیعی کشــور داشــته است. 
خواهــش می کنیم بازنگری مجــددی در این قوانین در 
چارچوب مقررات منابع طبیعی انجام شود و این قوانین 

اصلاح شود.

مشاهده دو لکه نفتی در نزدیکی 
میدان نفتی ابوذر

مدیرکل ایمنی و حفاظت دریایی ســازمان بنادر از  �
مشــاهده دو لکه نفتی در نزدیکی میدان نفتی ابوذر 
خبــر داد و گفت: یکی از این منابع آلودگی نفتی مهار 
شده اســت. به گزارش تســنیم، نادر پسنده، مدیرکل 
ایمنی و حفاظت دریایی ســازمان بنادر با اشــاره به 
مشــاهده دو لکه نفتی در نزدیکی میدان نفتی ابوذر 
اظهــار کرد:  بر اســاس اطلاعــات دریافتــی از مرکز 
کمک های متقابل در موارد اضطــرار دریایی، دو لکه 
نفتی در نزدیکی میدان نفتی ابوذر مشاهده شد. پسنده 
با اشاره به اینکه در زمان حاضر یکی از منابع آلودگی 
شناسایی و توسط تیم های تخصصی فلات قاره مهار 
شده اســت، گفت: تلاش برای شناســایی سایر منابع 
آلوده کننده ادامه دارد و در عین حال، کنترل آلودگی از 
طریق جمع آوری و نیز استفاده از حلال های شیمیایی 

در دستور کار قرار دارد.

لاستیک دوباره ۲۵ درصد گران شد
ســخنگوی انجمن لاستیک کشــور گفت: قیمت  �

ارز مصرفی در صنعت لاســتیک چهار برابر شده و به 
همین دلیل مجوز افزایش مجدد ۲۵درصدی قیمت ها 

برای تولیدکنندگان این بخش صادر شده است.
مصطفی تنها در گفت وگو با تســنیم، با اشــاره به 
اینکــه تولیدکنندگان تایر در تیرماه امســال به صورت 
علی الحســاب مجــوز افزایش ۳۰درصــدی قیمت 
محصولات خود را دریافت کرده بودند، اظهار کرد: در 
آن مقطع تأکید شــد که نیاز تولیدکنندگان به افزایش 
قیمــت بیش از این رقم اســت و قرار شــد ســازمان 
حمایت این موضوع را به صورت کارشناســی بررسی 
کنــد و در نهایت مجــوز جدید افزایــش قیمت را به 
تولیدکنندگان ارائه دهد. وی گفت: قیمت ارز مصرفی 
در صنعــت تایــر چهار برابــر شــده و تولیدکنندگان 
نمی توانند با قیمت های قبلی به فعالیت خود ادامه 
دهند، چراکــه توجیــه اقتصادی ندارد. ســخنگوی 
انجمن لاســتیک کشــور اضافه کرد: بر همین اساس 
سازمان حمایت مجوز افزایش قیمت ۲۵درصدی تایر 
را برای تولیدکنندگان صادر کرده است به این صورت 
که هزینه های تولید در هر واحد تولیدی مورد بررسی 
قرار گرفته و میزان افزایش قیمت به آنها تا سقف ۲۵ 

درصد ارائه خواهد شد.

نامه نگاری پورابراهیمی با روحانی 
درباره فولاد

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در نامه ای به  �
حسن روحانی رئیس جمهور کشورمان بر لزوم عرضه 
کل تولیــدات فولاد کشــور در بــورس کالا به منظور 
تعادل این بازار تأکید کرد. به گزارش مهر، محمدرضا 
پورابراهیمی رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس در 
نامه ای به حســن روحانی رئیس جمهور کشورمان بر 
لــزوم عرضه کل تولیدات فولاد کشــور در بورس کالا 
بــه منظور تعادل این بازار تأکید کرد. در این نامه آمده 
اســت که با توجه به تولید ۲۸ میلیــون تن فولاد در 
کشــور و اینکه میزان مصرف به سختی به ۱۸ میلیون 
تن می رســد، هیچ نگرانی ای از بابت تأمین نیاز داخل 
وجــود ندارد و با یک برنامه ریزی صحیح و منســجم 
می توان ضمن تأمیــن نیاز داخل، صــادرات فولاد را 
در دســتور کار قرار داد. در بخشــی دیگر عنوان شده 
اســت: از ۱۸ میلیــون تن محصول مــورد مصرف در 
داخل کشور کمتر از ۳۵ درصد آن در بورس کالا مورد 
معامله قرار می گیرد و مابقی بدون شــفافیت توسط 
شــرکت ها به فروش می رســد که این امر بازار فولاد 
را بــا چالش جدی روبه رو کرده اســت. پورابراهیمی 
تأکیــد می کند: به نظر می رســد با ایجاد شــفافیت از 
طریق تجمیع تمام معاملات در بورس کالایی، کنترل 
دقیق صادرات، رصــد خریداران محصولات همچون 
انواع ورق های فولادی، شــمش و اســلب فولادی تا 
بازار نهایی مصرف از طریق تحول اساسی در سیستم 
بهین یاب و از همه مهم تر شفاف سازی عرضه و تقاضا 
از طریق مکانیسم بازار سرمایه در کلیه مراحل زنجیره 
تولیــد، بازار محصــولات فولادی نیازمنــد هیچ گونه 
مداخله قیمتی نبوده و به تعادل قیمتی خواهد رسید.

پیک موتوری ها، دست فروش ها و 
بدسرپرست ها؛ جاماندگان وام ودیعه

پس از آنکه رئیس جمهور در نشست هیئت دولت  �
اعلام کرد که دریافت کنندگان تسهیلات ودیعه مسکن، 
افراد بــا حقوق ثابت هســتند، بخش اصلــی افراد 
مســتحق دریافت این تســهیلات از شمول آن حذف 
شــدند. به گزارش مهر، حسن روحانی رئیس جمهور 
در نشست هیئت دولت در آخر تیرماه، از آغاز اعطای 
تســهیلات ودیعه مسکن به مســتأجران در سه مدل 
۵۰، ۳۰ و ۱۵ میلیون تومانی برای تهران، کلان شهرها 
و ســایر مناطق شهری خبر داد و گفت: این تسهیلات 
به افرادی که حقوق ثابت دریافت می کنند، پرداخت 
می شود. به گفته رئیس جمهور، تسهیلات ودیعه رهن 
و اجاره مســکن به افرادی که از کارگاه های دارای کد 

بیمه، معرفی نامه ارائه کنند پرداخت می شود.
با این دســتور رئیس جمهور، افــرادی که از هیچ 
کارگاهــی کد بیمه ندارنــد مانند «دست فروشــان»، 
«پیک موتوری ها»،  اینترنتی»،  تاکســی های  «رانندگان 
«مســافرکش های درون و بین شــهری شــخصی»، 
«صاحبان مغازه های بدون جواز کســب از اتحادیه ها 
که نامی از آنها در جایی ثبت نشــده و با شیوع کرونا، 
مجبور به بســتن کسب وکار خود شده اند» و امثال این 

اقشار از اخذ این تسهیلات جا مانده اند.


